
Conversa a dues bandes

Marta Berini i Mariona Petit conversen sobre Toni Gomà

La conversa d’aquest número de la revista SCM/Notícies és entre Mariona Petit i Marta Berini, professores
de secundària jubilades. És una adaptació de la conversa que van escenificar amb motiu de l’entrega del
Premi Maria Antònia Canals 2019 a Antoni Gomà i Nasarre, el dia 28 de setembre del 2019, en el marc de
la Jornada d’Ensenyament de les Matemàtiques.

Mariona Petit: Ens han demanat que presentem
el Toni Gomà, la qual cosa ens fa molta il.lusió,
però pensant-hi bé, realment cal? Per no cansar la
gent, repetint el que ja saben, hem pensat de fer
una laudatio escenificada, amb la qual esperem que
descobriu alguna cosa que potser no sabíeu.

Marta Berini: Doncs atès que veig que tothom hi
està d’acord, i que ja tenim el Lluís que s’encarre-
garà de la qüestió tècnica, comencem.

MP: Hola Marta, quant de temps sense veure’ns.

MB: Ui sí, és que des que estem jubilades se’ns
acumula la feina i no parem. Com va la vida? Hi ha
alguna novetat important?

MP: Síííí! Una de molt important. Saps que al
Toni Gomà li han concedit el Premi Maria Antònia
Canals?

MB: Ostres, no ho sabia ! Quina il.lusió ! Realment
ningú s’ho mereixia més que ell, perquè una persona
que hagi treballat més que el Toni en activitats
matemàtiques, segur que és difícil de trobar.

MP: Bé, ja apuntava maneres quan el vam conèixer
a la universitat. Te’n recordes quina bona peça que
era? Tan seriós i treballador. I sempre ajudant-nos
quan hi havia alguna cosa que no enteníem! I amb

quina claredat ho explicava! Recordo que moltes
classes les fèiem al bar!

MB: Després vam estar un temps sense veure’ns
perquè va anar a treballar a Tortosa juntament amb
l’Assumpció, però quan van venir a Barcelona ja
vam tornar a tenir contacte.

MP: I allà a Tortosa a més de fer les classes normals,
ser director del centre,. . . va fer moltes altres coses,
entre les quals dirigir un treball de recerca amb
5 alumnes de COU amb títol: Traient suc d’un
tetràedre, el 1983, que va ser guardonat amb el
Premi Cirit. Per si no ho sabies, ja va fer servir
eines informàtiques.
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MB: Mare meva ! El Toni sempre capdavanter
en l’aplicació de la informàtica. Això que veig, ha
existit? Crec que jo no ho havia sentit mai.

REM entrada de dades

Material emprat

MP: Naturalment, com que és expert en GeoGebra,
ho va actualitzar amb aquest programa i ho va pre-
sentar a una edició de les Jornades d’Ensenyament.
També té moltes altres activitats que ha presentat
a diverses jornades d’Espanya.

Versió actualitzada a GeoGebra

MB: Mariona, tu en saps gaire de GeoGebra? És
que jo em vaig quedar amb 2D i gairebé no en
recordo res. Hauríem de demanar al Toni que ens
faci unes classes particulars per veure si ens posem
al dia. Segur que ho faria encantat; ja sabem com
és.

MP: Jo m’hi apunto! Per cert, oi que el Toni, quan
va tornar a Barcelona, va anar al Joanot Martorell,
l’institut on eres tu?

MB: Sí, però va ser un vist i no vist perquè com
que a la Direcció General coneixien la seva vàlua,
al cap de 5 dies, mentre estàvem fent els horaris
de l’Institut, (amb un mètode denotes adhesives
de colors que es va inventar i que feia que el
despatx semblés un arc de Sant Martí) va rebre una
trucada de la Carme Laura Gil, directora general
de batxillerat en aquella època que li va demanar si
volia treballar als Serveis Territorials de Barcelona
com a adjunt del delegat territorial. I sé, per alguns
companys i per experiència pròpia, que la seva feina
va ser molt ben valorada. Sempre escoltava amb
molt d’interès les necessitats que li exposaven els
equips de direcció dels centres i feia l’impossible per
trobar-hi una solució.

MP: I tant! No sé qui va tenir més sort, si els centres
o el Departament. . .

MB: No, si quan el Toni s’hi posa, no hi ha qui el
superi. I no només en qüestions de matemàtiques,
perquè quan va tornar al Joanot es va erigir en el
cuiner oficial de l’institut, especialista en paelles.
Cada any en preparava una per a tot el professorat,
que sempre era boníssima, i també va participar
en algun dels xous que preparàvem per al dia de
Carnestoltes. I com que, a més, jugava a voleibol,
organitzava partits . . . i moltes més coses que
podria comentar. També preparava uns records
interdisciplinaris pel comiat de cada curs, com el
de la imatge següent.

Comiat INS Joanot Martorell (2000)

MP: És que el Toni no només és això que ara en
diuen polièdric – per cert molt eficient–, sinó que
a més, no para. Tu com que ets del Grup Zero
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potser no vas fer servir els seus llibres de text, que
ens van ajudar i orientar al principi de l’ESO. Eren
excel.lents!

MB: I d’altra banda, va ser secretari de la Junta
Directiva de la SCM del 1990 al 1998 i vocal de la
SCM del 1998 al 2010. Durant aquest temps va ser
un dels impulsors de la Prova Cangur, que aquest
any compleix el 25è aniversari. I va pertànyer a
la Junta de l’Associació Kangourou sans Frontières
(AKSF) durant 3 anys: l’any que es va presentar
el projecte de l’organització de la reunió anual de
l’AKSF a Catalunya, l’any que es va fer i l’any
següent.

Reunió de proves Cangur (Catalunya, València i
Balears),2011

Entrega de Premis Cangur, 2014

MP: Va aconseguir que molts professors de secun-
dària ens féssim socis de la SCM i que alguns ens
incorporéssim a la Comissió Cangur. La feina que
ha fet al llarg d’aquests anys per a la Prova Cangur
és immensa: pensar i revisar problemes, portar la
pàgina web, portar el contacte amb el professorat
de València i les Balears pel tema dels problemes i
de la correcció, distribuir les seus (al començament
ell en feia tota la distribució), gestionar tota la
correspondència amb els responsables dels centres
(que ja sabem com són, a vegades) i moltes coses
més.

MB: Per cert, arran de fer les Proves Cangur
en català es va aconseguir que Catalunya figurés
a l’AKSF amb el mateix estatus que Espanya,
França,. . .

Text de l’admissió de Catalunya a l’AKSF

MP: I no hem d’oblidar que el Toni ha estat l’im-
pulsor de molts concursos més: el concurs de relats
del Cangur, el concurs de logos del Cangur, dels
problemes a l’esprint, de la marató de problemes,
de l’Olitele. I tot això comporta que, durant tot
l’any, sempre tinguem al nostre ordinador desenes
de problemes per proposar, revisar i comentar. És
que no ens deixa descansar mai!

Preparació problemes a l’esprint, 2015)
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Final Fem Matemàtiques, INS Joanot Martorell

MB: També és un dels organitzadors d’Estalmat.

I com que no tenia prou feina, va organitzar
uns problemes a l’esprint a escala estatal, que
naturalment coordinava ell. I per descomptat més
problemes per resoldre . . . Uf, només d’esmentar-ho
ja em canso.

MP: Podríeu pensar que només es dedica a les
matemàtiques i a la seva divulgació, però no és
pas així: el Toni és un excel.lent marit, pare i avi.
I, com a mataronenc de procedència, també és un
“capgròs” imprescindible en les pinyes dels castells
de la colla Capgrossos de Mataró.

MP: A mi el que em fa por és que ara que li donaran
aquest premi, agafi embranzida i vulgui fer alguna
activitat matemàtica nova. I jo ja soc molt gran i
em penso que ja no dono més de mi.

MB: A mi les neurones no m’accepten més activi-
tats. Espero que no tingui mals pensaments, però
ara que ho comentes, crec que no hem d’abaixar la
guàrdia i hem d’estar a l’aguait, per si li passés pel
cap iniciar algun nou repte.

La conversa, òbviament, va acabar amb aplaudi-
ments.

Treballs destacats

En aquesta secció es publiquen resums en català de treballs de recerca de matemàtiques destacats en diferents
àmbits. En primer lloc, de tesis doctorals en programes de doctorat de matemàtiques en universitats de
l’àrea d’influència de la Societat Catalana de Matemàtiques. També es convida a presentar resums breus
de treballs de final de màster. Recordem que la revista electrònica Reports@SCM publica articles de joves
investigadors que incloguin aportacions originals, per animar-los en els primeres passos de publicació de la
seva recerca.
Aquesta secció també pot incloure treballs de recerca destacats en altres nivells que puguin ser considerats
d’interès.
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